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Toespraak van Bondspresident Joachim Gauck 

naar aanleiding van het staatsbezoek in België 

op 8 maart 2016, 

Kasteel van Laken, Brussel/België 

Ik ben blij dat ik in België ben en ik dank u, Majesteiten, voor de 

vriendelijke uitnodiging. Het is mijn derde bezoek als bondspresident 

aan uw land, en het is veel meer dan beleefdheid, wanneer ik beken 

dat ik me in uw land bijzonder goed voel. Men merkt gewoon dat zich 

in België het kloppend hart van Europa bevindt, men kan voelen dat 

invloeden uit Spanje, Nederland en Frankrijk, uit Engeland en Italië en 

ook uit het Rijnland elkaar hier ontmoeten. De Belgische steden waren 

immers nooit alleen maar marktpleinen, ze waren ook een 

overslagplaats voor ideeën en een geboorteplaats van kunst en 

cultuur. 

De bouwkunst, schilderkunst en muziek van uw eigen land zijn 

trotse hoofdstukken in de Europese cultuurgeschiedenis. De invloed 

van de Franco-Vlaamse componisten en musici reikt tot in onze tijd. En 

er is wellicht nauwelijks één kind in Europa dat niet ooit eens een 

Belgisch stripverhaal verslonden heeft. Zo veel van wat hier in België 

uitgevonden en gecreëerd werd, beschouwen we vandaag als een heel 

vanzelfsprekend onderdeel van onze Europese cultuur.  

En tot slot is voor ons, Europeanen, ook Brussel, de zetel van de 

Europese Unie en de NAVO, een hoofdstad geworden. Hier mag elke 

Europeaan zich thuis voelen. Hoe doordringend het geweeklaag over 

de crisissen in Europa ook moge zijn, hier in Brussel leeft Europa en 

wordt het in het dagelijkse leven ervaarbaar. Nergens anders zijn we 

dichter gekomen bij de droom van de politieke eenmaking van ons 

continent. België en de Belgen met hun tolerantie en hun manier van 

leven hebben daar wezenlijk toe bijgedragen. 

Daarvoor zijn vooral wij, Duitsers, dankbaar. Uw land, Majesteit, 

is sinds zijn oprichting altijd een goede buur voor ons geweest. Ik wou 

dat ik vandaag kon zeggen dat Duitsland die goede nabuurschap altijd 

beantwoord heeft. 
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Twee jaar geleden herdachten we in augustus samen in Luik het 

uitbreken van de “Grote Oorlog”, de Eerste Wereldoorlog, die begon 

met de Duitse inval in het neutrale België. De toenmalige 

rijkskanselier, Theobald von Bethmann Hollweg, rechtvaardigde de 

aanval met de woorden: “Nood breekt wet.” Wat een onheilspellende 

zin! Wat volgde op de schending van het internationaal recht, was het 

uitschakelen van de beschavingsnormen. Daarvan getuigen niet alleen 

de Duitse misdaden zoals de moordpartijen op burgers en de 

verwoesting van Leuven, maar ook hun rechtvaardiging door 

vooraanstaande Duitse geleerden, schrijvers en kunstenaars. 

In werkelijkheid beleefde Leuven amper enkele jaren later de 

tweede verwoesting door Duitse hand, onderging België in de Tweede 

Wereldoorlog de tweede Duitse invasie en werd een groot deel van de 

Joodse bevolking van België het slachtoffer van de Duitse dwingelandij. 

Wie terugkijkt op de slachtoffers van de twee wereldoorlogen, de 

grote oorlogskerkhoven rondom Ieper, de zinloze bloedige tol van de 

burgerbevolking, wordt ook nu nog altijd door rouw en gramschap 

aangegrepen. Dan beseft men hoe diep de kloven waren waarboven 

België ons de hand van de verzoening reikte. Uw land, Majesteit, was 

een van de eerste dat in 1951 opnieuw diplomatieke betrekkingen met 

de Bondsrepubliek Duitsland aanknoopte. Een groot gebaar waarvoor 

we vandaag nog altijd dankbaar zijn. Wij zullen deze grootmoedigheid 

van de Belgen niet vergeten. 

Het overwinnen van nationaal egoïsme moet de les zijn die we uit 

de verschrikkingen van de beide wereldoorlogen kunnen trekken. “Zich 

verenigen of ten onder gaan”, deze oude beschouwing van de Britse 

premier Clement Attlee bracht België al kort na de Tweede 

Wereldoorlog opnieuw in praktijk.  

De Belgische bereidheid tot verzoening hielp Duitsland om zijn 

plaats in Europa te vinden. Daarmee begon de nieuwe, de gelukkige 

fase van nabuurschap tussen onze beide staten. Ze duurt intussen al 

meer dan zes decennia. Decennia waarin het fundament van onze 

vriendschap stevig en belastbaar werd. 

Deze vriendschap heeft een opmerkelijke geschiedenis, met veel 

bijzonder geslaagde episodes. Een daarvan is de stationering van 

Belgische strijdkrachten in Duitsland. Ze kwamen na de Tweede 

Wereldoorlog als overwinnaar en bezetter en gingen 60 jaar later als 

vriend en bondgenoot weer weg. 

Niet alleen de vele universitaire partnerships getuigen van de 

gegroeide en verstevigde vriendschap tussen België en Duitsland. In 

september van dit jaar kunnen we ook het 60-jarige jubileum van het 

Belgisch-Duits cultureel verdrag vieren. De culturele uitwisseling strekt 

zich daarbij over de taal- en landsgrenzen heen uit. Zo zullen dit jaar 
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Nederland en Vlaanderen eregasten op de Frankfurter Buchmesse zijn, 

volgend jaar Frankrijk en Wallonië. 

De Duits-Belgische conferenties hebben ongetwijfeld een vaste 

plaats in de bilaterale bijeenkomsten. Graag herinner ik me onze 

eerste ontmoeting in februari 2014, Majesteit, toen men tijdens de 

vierde Duits-Belgische conferentie in Berlijn discussieerde over de 

vraag: Wat voor een Europa wensen de Belgen en de Duitsers?  

Europa wordt gedragen door partnerschaps- en 

vriendschappelijke betrekkingen. Mooie voorbeelden hiervan zijn de 

vele en diverse partnerships tussen Belgische en Duitse steden. 

Bijzonder graag denk ik hierbij aan de band tussen Rostock, mijn 

geboortestad, en Antwerpen. Maar er zijn er natuurlijk nog talrijke 

andere, bijvoorbeeld tussen Keulen en Luik.  

We mogen niet over het hoofd zien hoe nauw de economische 

vervlechting tussen onze beide landen intussen geworden is. Duitsland 

is de grootste economische partner van België, België is dan weer een 

van de belangrijkste partners van de Bondsrepubliek. Het nieuws dat 

een nieuwe elektrische terreinwagen van de VW-dochteronderneming 

Audi vanaf 2018 in de fabriek van Brussel van de band zou moeten 

rollen, is nog maar enkele weken oud. Een auto zonder uitlaatgassen, 

dat is een mooi symbool van onze gezamenlijke inspanningen om het 

klimaat te beschermen. 

Dat zijn allemaal aspecten van de veelvuldige betrekkingen 

tussen onze beide landen. Ze zijn er ook het bewijs van hoe iets kan 

groeien tussen wie vroeger in vijandschap leefde, hoe een meertalige, 

divers geschakeerde regio in vertrouwen kan samenleven. 

59 jaar geleden ondertekenden België en de Bondsrepubliek 

Duitsland op 25 maart de Verdragen van Rome. Als stichtende leden 

van de Europese Unie delen onze landen de overtuiging dat de op 

wederzijds vertrouwen en gezamenlijke verantwoordelijkheid gestoelde 

gemeenschap van de Europese naties onmisbaar blijft voor een 

vreedzame toekomst van ons continent. Veel Belgische staatslieden 

hebben dat de voorbije decennia op indrukwekkende wijze bevestigd: 

Paul van Zeeland, Paul-Henri Spaak, Leo Tindemans en Herman Van 

Rompuy – ze waren en zijn allemaal overtuigde Europeanen. 

Ze kenden ook de moeilijkheden van een federatie waarin ook 

uiteenlopende belangen met elkaar moeten worden verzoend. België 

met zijn Gewesten en Gemeenschappen is net als Duitsland een 

federaal gestructureerde staat, die veel zelfbewuste politieke actoren 

kent. De onderlinge afstemming kan ingewikkeld en moeizaam zijn. 

Federalisme is soms veeleisend en uitputtend. Het kan ook tot zeer 

langdurige besluitvormingsprocessen leiden, een gegeven dat uw land 

bij verschillende gelegenheden heeft moeten ondervinden. Maar onze 

beide landen zijn verbonden in de overtuiging, dat zonder dit sterke 
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federale element in de staatsopbouw de verhouding tussen de burgers 

en hun staat aanzienlijk zou verslechteren. En wat Europa betreft, 

zullen onze ervaringen ons hopelijk in staat stellen om een begripvol 

beeld te hebben van een Europa dat zo veel regionale en nationale 

identiteiten verenigt. 

Het af en toe moeitevolle maar uiteindelijk constructieve 

samenleven maakt net de kracht van Europa uit. Die heet flexibiliteit, 

het vermogen tot het sluiten van compromissen en vooral het 

leervermogen. Bemiddeling, goede verstandhouding en vergelijk zijn 

de instrumenten van een modern samenwerkingsverband van staten 

zoals de Europese Unie er een is. Het zich terugplooien op het eigene, 

de nationale staat, is daartegenover het model uit een vervlogen 

tijdperk. Zelfs de grootste, economisch sterkste Europese staat zou 

vandaag te klein en te zwak zijn om de uitdagingen van een 

geglobaliseerde wereld helemaal alleen aan te gaan. 

Bij die uitdagingen zijn er zelfs die welke een dodelijke bedreiging 

kunnen worden, als we ze niet gezamenlijk het hoofd bieden. Ik denk 

aan het gevaar van het terrorisme, aan de aanslagen in Parijs of 

Istanbul, in Beiroet of Kaboel. België zelf heeft pijnlijke ervaringen met 

het internationale terrorisme moeten opdoen. Ik herinner hier aan de 

laffe aanval op het Joodse Museum in Brussel in mei 2014, waarbij vier 

mensen om het leven kwamen. 

Religieuze tolerantie en vrijheid behoren tot de fundamentele 

Europese waarden die wij, Europeanen, te allen prijs zullen 

verdedigen. Ze zijn voor ons zo belangrijk, omdat we ze zelf pas na 

een lang, vaak gewelddadig proces moesten leren en verwerven. Om 

ze te verdedigen zullen we alle middelen van de rechtsstaat en de 

civiele samenleving moeten aanwenden. 

In een geest van tolerantie en solidariteit willen België en 

Duitsland ook de grootste uitdaging van nu – de groeiende stroom van 

vluchtelingen naar Europa – overwinnen. Onze gedeelde ervaringen en 

overtuigingen verplichten ons om mensen die politiek worden vervolgd 

of vluchten voor de gevolgen van oorlog en terreur, op te nemen en 

bescherming te bieden. Door het aantal mensen dat bij ons 

bescherming zoekt, vergroot ook de uitdaging die erin bestaat om hen 

te integreren. We horen ook bezorgdheid in onze samenleving, 

sommige burgers waarschuwen voor overbelasting. We moeten en 

zullen dat ernstig nemen, zeker wanneer het om oprechte bezorgdheid 

gaat en niet om oud ressentiment of het propageren van stereotypen. 

Het verenigde Europa heeft in zijn geschiedenis veel vuurproeven 

doorstaan, het overwon de gevolgen van oorlogen en doorstond zware 

crisissen. Het veranderde tegenslagen in vooruitgang en ik ben ervan 

overtuigd dat het ook tegen deze taak opgewassen is. Toen de 

stichtende leden van de Europese Gemeenschap bij elkaar kwamen om 

met de Verdragen van Rome de basis voor de economische en politieke 
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unie te leggen, deden ze dat, nadat ze drie jaar ervoor uitgerekend 

voor deze opdracht niet geslaagd waren. 

Deze Europese geest, die in België zo sterk leeft, kunnen we 

iedereen voorhouden die zich aan de verleiding van nieuwe 

nationalismen wil overgeven. We hebben Europese oplossingen nodig, 

geen eigengereidheid. Om dat te bereiken moeten we de kracht van 

onze unie in praktijk brengen: goede verstandhouding en vergelijk. 

Boven alles hebben we echter dat nodig waarin de Europese 

staatslieden van België altijd uitmuntten: volharding en geduld. 

Uw land, Majesteiten, zal door zijn ervaring en zijn 

onderhandelingsvaardigheden altijd een belangrijke en aanzienlijke rol 

in Europa spelen. Geheel in die overtuiging stel ik voor dat we het glas 

heffen: Op de gezondheid van Hunne Majesteiten, Koning Filip en 

Koningin Mathilde, op de vriendschap tussen onze landen en op een 

vreedzaam en verenigd Europa! 

 


